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Socialdemokraten Bornholm 
Juni 2025 - Politik direkte 

God sommer 

I ønskes alle en god sommer. 3½ år er gået af denne valgperiode. ½ år er tilbage. Der er knap 5 

måneder til kommunal- og regionsrådsvalget. S-KB gruppen gør arbejdet. Udgangspunktet for 

valgkampen, som også i gang, er godt. Inden S-generalforsamlingen, der valgte kandidatliste, var 

Socialdemokratiet gået fra valgresultatet i 2021 på 15,4% af stemmerne til først 25,4% og 

dernæst til 32,7% i TV2 Bornholms meningsmåling. Det er et stemningsbillede. Ikke 

valgresultatet. Derfor skal der føres en aktiv valgkamp. Saml kræfter til det i sommer. 

 

Budgettet for 2026 skal på plads.  

Det sidste møde i kommunalbestyrelsen var den 26.juni. Den 27. juni holdt Socialdemokratiet sit 

sidste bestyrelsesmøde inden sommerferien. Her var en god snak om kommunal- og landspolitik 

og der blev planlagt aktiviteter efter sommerferien, herunder valgkampen. Der er generelt god 

stemning og kampgejst. 

Socialdemokratiets langsigtede økonomiske strategi 

Gruppen af kandidater til kommunalvalget har nedsat flere politiske grupper. Den ene er en 

gruppe om Socialdemokratiets langsigtede økonomiske strategi. Den består af Anne Thomas, 

Claus Larsen-Jensen, Dennis Jensen, Nils Jespersen og Henning A. Jensen.  

Onsdag d. 18.juni holdt de pressemøde herom. Den foreløbige presseomtale følges op af en 

række uddybende artikler. Vi vil vende budgetprocessen om, så der sættes politiske mål først. 

Der skal være styr på, at budgetter overholdes. Der skal være fokus på udvikling, der kan 

forbedre økonomien. Bornholm halter efter hele landet og også sammenlignelige 

landkommuner i produktivitet og værditilvækst, og dermed også i lønninger. Den 

socialdemokratiske plan stiller forslag til en ny kurs for den kommende valgperiode.  
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Andre udspil 

Også på andre politiske områder kommer S-kandidaterne med udspil.  

Budget 2026 – nu ruller processen 

Nu er processen med budget 2026 for alvor i gang. Administrationens sparekatalog ligger – og 

kan ses – på kommunens hjemmeside. Der er mange forslag, som kommunalbestyrelsen har 

hældt af brættet 3 gange før. Direktionen lægger op til, at der på sigt skal være en mere 

strategisk tilgang til budgettet. Det er S-gruppen principielt enig i, og det hænger godt sammen 

med Socialdemokratiets langsigtede økonomiske plan. Men det får ikke konsekvenser for 2026, 

og der er punkter, hvor vi er uenige.  
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Den socialdemokratiske gruppe, Lars Goldsmidt og Anne Thomas laver en første prioritering i 

forhold til spareforslagene mandag d. 30. juni.  

 

Den socialdemokratiske gruppe har på baggrund af administrationens oplæg stillet en række 

spørgsmål. Gruppen forholder sig også til spareforslagene. Ingen er ønskværdige, men der skal 

findes 50 mio. kr. S-gruppen har på forhånd sagt, at vi ikke ønsker at 1) centralisere 

børnetandplejen i Rønne og lukke i Nexø. Vi har sagt, at vi godt kan acceptere ét fysisk sted, 

hvor der suppleres med en mobil tandklinik, som kan komme rundt på øen, 2) Vi siger fortsat nej 

til at lukke lokale biblioteker. Vi har gentaget, at vi er åbne for, hvis man lokalt kan samtænke og 

samle et bibliotek og f.eks. et lokalt medborgerhus, så er vi da åbne for det, samt 3) nej til at 

spare Madskolen i Nexø væk. Det er vores holdning, men vi ved på forhånd ikke, om der vil være 

et flertal af andre partier, der vil spare på disse områder.  

I august på Sommerseminaret d. 9.august 2025 kl. 09.00 til 16.00 laves det endelige budget 

udspil fra Socialdemokratiet. Den socialdemokratiske gruppe kommer med et forslag. Lars 

Goldschmidt udsender invitation.  

Færre og smartere kommunale m2 

Administrationen i kommunen lægger nu om til at de 230 ejendomme kommunen har skal 

gennemgås, så der kan afvikles/sælges bygninger, så kommunen slipper for udgifter til drift, 

vedligeholdelse og renovering. De forslår, at det skal ske over 10 år = 2½ valgperiode. S-Gruppen 

finder, at det er for lang tid. 
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Det er også foreslået, der skal ansættes to personer til strategisk at stå herfor. S-Gruppen 

mener, at det kan organiseres anderledes, og at indtægter ved salg ikke skal gå til løn, men skal i 

kommunekassen. Begge dele er et budgetspørgsmål.  

10.klasse og Ungdomsskolen 

10.klasse i Folkeskolen skal nedlægges i 2030, og en ny mere erhvervsrettet uddannelse EPX skal 

oprettes. Kommunalbestyrelsen arbejder med at få 10.klasse placeret allerede nu på Campus.  

Ungdomsskolen planlægges samlet i Rønne. 

Renovering i Bo42 i Svaneke 

Det er godkendt at Bo42 kan gå i gang med renovering af deres lejligheder i Svaneke.  

Ekstraordinært tilskud til NaturBornholm og Middelaldercentret 

Fritids- og Kulturudvalget havde en ekstraordinær pulje til fordeling på 297.000. De to største 

bevillinger var til NaturBornholm og Middelaldercentret, som hver får 75.000 kr.  

Ferlov Kunstpavillon i Rø 

Kunstneren Sonja Ferlovs skulpturen skulle have været udstillet i Kunstpavillon i Allinge, men 

området er for vejr-risikabelt. Kommunalbestyrelsen har der besluttet at den i stedet placeres 

ved siden af Kunstmuseet i Rø.  
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Sommerhus byggerier 

Planforslag til sommerhusene ved Hammersø er godkendt. De to andre sommerhusprojekter 

ved Ålebæk og Gedebakkevej i Pedersker havde administrationen ønsket at sætte på pause. 

Ålebæk projektet er trukket af ejeren. Alle i kommunalbestyrelsen, undtagen Enhedslisten, 

besluttede at planlægningen skal fortsætte med Gedebakkevej.  

 

Fritids- og Kulturhuset i Nexø 

Kommunalbestyrelsen har nu solgt Fritids- og Kulturhuset i Nexø til de lokale aktive. De holdt 

derfor arrangement lørdag d. 28.juni, hvor der deltog mange mennesker, og der blev solgt 

Folkeaktier og Sponsorater, og der kom mange penge i kassen. S-gruppen har været optaget af 

sagen, fordi vi kan se perspektiver i en tilsvarende model andre steder på Bornholm, hvor det 

lokale folkelige engagement frigøres.  
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Debat 

Den socialdemokratiske gruppe, spidskandidat og kandidater er meget aktive i debatten om, hvor 

vi skal hen med Bornholms udvikling. Her bringes i tilfældig rækkefølge debatindlæg.  
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Nyt fra Christiansborg 

Af Lea Wermelin, MF, Sundhedsordfører   

 

Sommeren banker på døren  

 
Ti års jubilæum for formanden og jeg – og politisk ordfører-vikar 
 
Vi bevæger os med hastige skridt mod sommeren. Vi har haft de sidste afstemninger i 
Folketinget, og vi har fået fejret vores formand og statsminister Mette Frederiksens 10 års 
jubilæum som formand. Her deltog både Anne Thomas og jeg i fejringen på Hotel- og 
restaurantskolen i København, hvor der var underholdning med en dobbeltgænger-Mette, med 
Allan Olsen og med Roald Als, mens der var taler fra stabschef Martin Justesen og Mettes mand 
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Bo. Mette holdt også tale og på Facebook kan I se, hvad hun skriver om det og en film, der viser 
klip fra de sidste 10 år. Se det her. 
 
Der er sket meget i de 10 år. Man kan næsten glemme, hvor meget vi har været igennem, og 
hvor mange gode resultater, vi har skabt med S i spidsen for Danmark.  
 
Jeg blev selv valgt tilbage i 2015 og havde lejlighed til at tale om de politiske aftryk og min egen 
oplevelse af de seneste ti år, da jeg gav forskellige portrætinterviews i forbindelse med min 40 
års fødselsdag i maj måned. I kan finde dem her (og jeg beklager hvor det er betalingssider):  

- Bornholms Tidende: Her er rejsen fra Haslevej til borgen 
- Kristeligt Dagblad: Lea Wermelin blev advaret mod at være sognerådspolitiker, nu er 

Bornholm for alvor kommet på dagsordenen 
- Politiken: Der var en ret hård retorik i forhold til at være ung og kvinde 
- Ritzau: Socialdemokratisk dansemus vild med koldt gys 

 
På den anden side af sommeren holder jeg en reception i anledningen af 10 års jubilæet og min 

40 års fødselsdag, hvor I alle er inviteret. Mere om det senere       
 
Her i løbet af sommeren slipper I nok heller ikke helt for at se mig. Jeg er blevet spurgt, om jeg 
vil vikariere som politisk ordfører for Socialdemokratiet og Christian Rabjerg. Det har jeg 
selvfølgelig sagt ja til og tager derfor den nationale presse i en række uger, hvor vi ses på 
skærmen.   
 
Dansk formandskab for EU  
 
Noget der kommer til at forlænge arbejdsperioden, inden det bliver sommerferie, særligt for 
vores ministre, det er, at Danmark overtager formandskabet for EU fra 1. juli til 31. december 
2025.  
 
Ministerrådet er sammen med Europa-Parlamentet medlovgiver på de forslag, som 
Kommissionen fremsætter. Formandskabsrollen indebærer blandt andet, at Danmark 
planlægger og leder Rådets møder og repræsenterer Rådet over for de andre EU-institutioner. 
Under formandskabet vil der blive afholdt en række møder i Danmark, mens formandskabet står 
for at afvikle rådsmøderne i Bruxelles og Luxembourg samt møderne på embedsmandsniveau. 
Vi havde senest formandskab tilbage i 2012.  
 
Under sloganet 'Et stærkt Europa i en verden i forandring' vil vi arbejde for et sikkert Europa 
såvel som et konkurrencedygtigt og grønt Europa. Jeg er særligt glad for, at vi sætter fokus på 
den grønne dagsorden i en tid, hvor mange andre lande går den anden vej.  
 
EU står over for en ny international orden præget af usikkerhed, global strategisk og økonomisk 
konkurrence og stigende konfliktniveauer. Her har vi med formandsskabsprogrammet skrevet, 
at vi vil arbejde for et stærkt EU, der tager ansvar for sin egen sikkerhed og for at styrke sin 
konkurrenceevne. Og at den grønne omstilling er afgørende for at opbygge et mere sikkert og 
konkurrencedygtigt Europa.   

https://soc.trialog.dk/click?p=dw3NkuY0kuF2U3ST0C44x4MVMl9hw2MyFFJgv0NK&j=O7cL0fZkqvTzDaY32tnhp&t=gsHsJtCfdMLnUIy631Ly6cM&u=https%3A%2F%2Fwww.facebook.com%2Fmettefrederiksen.dk%2Fvideos%2F1743112453296308%3Flocale%3Dda_DK
https://tidende.dk/navne/lea-fylder-40-her-er-rejsen-fra-haslevej-til-borgen/155199
https://www.kristeligt-dagblad.dk/danmark/lea-wermelin-blev-advaret-mod-vaere-sogneraadspolitiker-nu-er-bornholm-alvor-kommet-paa
https://www.kristeligt-dagblad.dk/danmark/lea-wermelin-blev-advaret-mod-vaere-sogneraadspolitiker-nu-er-bornholm-alvor-kommet-paa
-%09https:/politiken.dk/navne/art10372275/%C2%BBDer-var-en-ret-h%C3%A5rd-retorik-i-forhold-til-at-v%C3%A6re-ung-og-kvinde%C2%AB
https://avisendanmark.dk/indland/socialdemokratisk-dansemus-vild-med-koldt-gys
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5 procent til forsvaret – og måske energiøen? 
 
Forsvar og Ukraine fylder fortsat meget i det politiske arbejde. I den forbindelse har I sikkert 
også set, at NATOs styrkemål nu er fastsat til 5 procent. Heraf vil 3,5 procent blive brugt på det 
rent militærmæssige. Jeg har aftalt med vores forsvarsordfører Simon Kollerup, at han kommer 
til Bornholm efter sommeren, så vi kan holde et møde om netop de kommende 
forsvarsinvesteringer og Bornholms behov.  
 
De 1,5 procent der kan bruges bredere er ikke helt defineret endnu. Men den gode nyhed er, at 
de blandt andet kan bruges til fx infrastruktur og herunder energiinfrastruktur. Det betyder 
mere finansiering til fx projekter som energiø Bornholm, som vi arbejder hårdt på at få en aftale 
med Tyskland om.  
 
Mette var i Berlin til møde med Tyskland nye kansler Merz i juni måned, hvor de begge nævnte 
energiøen, og det er et rigtig godt tegn.  
 
Færgedrift nu – og i fremtiden 
 
Vi kæmper stadig med Bornholmslinjen om prisen på billetterne og ikke mindst den forlængede 
færgetid. Peter Juel og jeg har været til møde med transportministeren, og det er noget vi 
forfølger.  
 
Samtidig er Trafikkontaktrådet begyndt at diskutere næste udbud. Her skal vi også være vågne, 
fordi vi nu har oplevet et selskab, som ikke gør noget som helst udover, hvad der er defineret i 
kontrakten. Vi skal også her tale trafikal ligestilling, vilkår for passagerer som er gående med bus 
eller tog, og den grønne omstilling – hvordan og hvor hurtigt.  
 
Folkemøde 
 
Jeg vil også bruge muligheden for at kvittere for et godt Folkemøde. Det blev til 18 debatter for 
mit vedkommende om alt fra ultraforarbejdede fødevarer, energiø Bornholm, sikkerheden i 
Østersøen, quiz med sygeplejerskerne og vores eget S Bornholm arrangement om frivillighed og 
velfærd. Og meget andet. 
 
Det glæder mig, at der er kommet en ny Folkemøde-ledelse, som har styret årets Folkemøde 
langt bedre. Vi skal sikre den bornholmske forankring hos Folkemødet. Og jeg fik selv meget 
positiv feedback fra dem, jeg talte med, som syntes, at årets Folkemøde var fantastisk.  
 
Jeg tror, at en årsag til, at mange nævnte årets Folkemøde som det bedste nogensinde, det også 
handler om, at der er så meget krig og polarisering rundt om i verden. Her viser vi vejen med et 
demokrati, hvor vi mødes i øjenhøjde og taler med hinanden. Det kan vi godt være stolte over at 
være værter for. Og tak til alle de bornholmere, der bakker op og er frivillige.  
 
Siden sidst, penge til cykelstier og bedre muligheder for liv i Rønne by 
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Siden sidst har vi fået penge fra den nationale cykelpulje. Vi får 4,3 mio. kr. til etablering af 
dobbeltrettede cykelstier på to delstrækninger i det østlige Rønne. Projektet vil lukke "missing-
links" i det eksisterende stisystem, forbedre skoleveje og pendling og skabe nye forbindelser til 
rekreative områder. 
  
Derudover har vi lavet en aftale om ændringer af lukkeloven, som har betydning for Rønne. Vi 
gør det muligt, at butikker i bymidten i mindre byer (under 16.850 indbyggere) får større frihed 
til at holde åbent på tidspunkter, der tidligere var begrænset af forældede regler. På helligdage, 
hvor besøgstallene ofte er høje og mange lokalt også har tid til at ose, skal butikkerne kunne 
udnytte de gode muligheder, der er for at blomstre med liv og handel. Det har blandt andre de 
lokale erhvervsdrivende i Rønne længe efterspurgt. Derfor moderniserer vi nu lukkeloven. 
 
Hvis vi lige skal smage på sensommeren og efteråret... 
 
Ja så bliver det altoverskyggende i efteråret selvfølgelig, at vi skal genvinde borgmesterposten til 
kommunalvalget med Anne og sikre den bornholmske repræsentation i regionen med Laila. Det 
glæder jeg mig til at være en del af sammen med alle jer. Der er som altid brug for alle hænder.  
 
På Christiansborg vil kommunal- og regionsvalg også fylde meget. Men derudover skal SVM 
komme med en økonomisk plan. Det har set overordentligt svært ud med de store 
forsvarsinvesteringer. Men som I har læst, så er forventningerne til råderummet i 
finansministeriet blevet bedre. Hele 58 milliarder kroner. Derfor bliver den øvelse heldigvis 
nemmere i forhold til at kunne investere i vores velfærd, som er så vigtigt for os.  
 
Det gør dog også fx beslutningen om bededagen kommer op igen. Så Nicolai Wammen har sat 
gang i et metode-eftersyn af regnemodellerne, så de kan blive bedre til at forudse de offentlige 
finanser.  
 
Som altid er I velkomne til at tage fat i mig på tlf. 61625631 efter behov. Og så vil jeg ønske jer 
en skøn sommer.  
 
Med venlig hilsen 
Lea Wermelin  
 

Socialdemokratiske aktiviteter 

Grundlovsmødet 5.juni  

Grundlovsmødet ved Musikhuset var en stor succes. Gode taler af Anne Thomas, Lea Wermelin 

og Laila Kildesgaard. Godt 60 deltog, og flere kom til for at se Rønne Teaters ”Danish Clown”. 

Det var ret sjovt og satirisk. Det vises 16 steder i Danmark. Det er gratis at deltage.  
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S-Rønne-Hasles familietur d. 28/6 
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Socialdemokratiet Rønne-Hasles familietur gennem Rønne d. 28.juni blev en stor succes. Fin 

deltagelse af mange i alle aldre, en del børnefamilier. Start på Rønne Torv, gennem idylliske 

gader, Hjorths Keramikfabrik, Erichsens Gård, Amtmandsgården, Udenfor og i Nicolai Kirke, 

Galeasen Mester, så Skibs- og Havnesmedjen, hvor børnene fik lov at smede, så Bådebyggeriet 

for at slutte på Nørrekås. Flot arrangement. Stor tak til arrangørerne. 
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